
   

FÖREDRAGNINGSLISTA

Fullmäktige

Tid: Torsdagen den 7 december 2023 kl 14.30 – 17.45
(enligt tidigare utsänd kallelse) 

Plats: Handelskammaren, Ångbåtsbron 1, vån 7 i Malmö    
 ______________________________________________________________________

14.30 1. Val av sekreterare vid mötet

2. Val av två justeringspersoner

3. Fråga om mötet blivit behörigen sammankallat 

4. Protokoll från föregående sammanträde
 - Fullmäktigesammanträde 1 juni 2023, bilaga

5. Beslut om medlemsavgift till Handelskammaren, bilaga

14.40 6. ”Hur försvarar vi näringslivets förutsättningar”
Anförande av Leif Östling fd koncernchef Scania samt tidigare ordf 
för Svenska Näringsliv

15.10 7. ”Den svenska industripolitiken”
Inledande anförande av Magnus Henreksson, professor, Institutet för
Näringslivsforskning
- Efterföljande diskussion i grupper 
(medarbetare från Handelskammaren tar anteckningar)

15.45 Bensträckare (paus)

16.00 8. ”Infrastruktur” 
Inledande anförande av Linus Eriksson, Öresundsbrons VD
- Efterföljande diskussion i grupper
(medarbetare från Handelskammaren tar anteckningar)

16.30 9. ”Säkerhet, gängkriminalitet och dess påverkan på företagens villkor”
Inledande anförande av biträdande regionpolischef och operativt ansvarig 
Polisregion syd Jarl Holmström
- Efterföljande diskussion i grupper
(medarbetare från Handelskammaren tar anteckningar)

17.00 10. Handlingsplan 2024
- Beslut om ny Handlingsplan, bilaga

17.20 11. Mentometeromröstning i aktuella frågor

17.40 12. Övrigt
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Protokoll fört vid Sydsvenska Industri- och 
Handelskammarföreningens 
fullmäktigemöte den 1 juni 2023 på Malmö 
Live

Deltagare: Florim Albborn, Stefan Andersson, Bo Bengtsson, Stephan Bengtsson, Hans Berggren, 
Gunnila Blomberg, Karolina Brorsson, Susanne Bäsk, Anders Dellson, Nils Eriksson, Anders 
Fagerdahl, Charlotta Falvin, Boine Gepertz, Ulrika Hallengren, Henrietta Hansson, Nicolas 
Hassbjer, Anders Holm, Håkan Hjalmarsson, Stefan Hörberg, Thomas Johansson, Roland 
Johansson, Pernilla Jonsson, Ingrid Jönsson, Susanne Kallur, Anna Karlsson, Anna Kleine, Sven 
Kristensson, Pernilla Kulleborn, Carl-Axel Kullman, Thomas Larsson, Leif Lindau, Anna 
Lindqvist, Johan Magnusson, Jaana Nykänen, Leif Olsson, Ola Persson, Lennart Pihl, Thomas 
Pålsson, Camilia Qvist, Niclas Sassersson, Anna Schreil, Hanna Sjöberg, Pär Tornemo, Christer 
Wahlquist, Kristina Watchmeister, Fredrik Åberg. 

Därjämte deltog: Elisabeth Axelson, Katarina Björnsdotter, Erik Ehn Blomgren, Anders 
Borgehed, Ellen Dahl, Ulrika Dieroff, Johan Eklund, Madeleine Fils, Mariette Gunnarsson, 
Caroline Höstgren, Herman Johansson, Johanna Krantz, Agneta Lindroth, Stephan Müchler, Sofie 
Nordänger, Johan Schörling, Per Tryding.

§1     Mötets öppnande

Handelskammarens ordförande Kerstin Lindell förklarade fullmäktigesammanträdet öppnat. 

§ 2 Val av sekreterare vid mötet

Mötet valde att utse Ellen Dahl till sekreterare.

§ 3 Val av två̊ justeringspersoner

Mötet valde att utse Anna Schreil och Per Samuelsson till justeringspersoner. 

§ 4 Fråga om mötet blivit behörigen sammankallat

Sekreterare Ellen Dahl meddelade att mötet sammankallades den 17 april och en påminnelse 
utsändes den 11 maj. Enligt stadgan ska kallelse skickas ut minst 14 dagar före mötet. Mötet 
beslutade därefter att det behörigen sammankallats. 

§ 5 Protokoll från föregående fullmäktigesammanträde (24 november 2022)

Mötet beslutade att godkänna protokollet från föregående möte och lägga det till handlingarna. 

§ 6 Statusuppdatering i utvalda policyfrågor

a) El- och energifrågan
Handelskammarens vice vd och policychef Per Tryding gav en uppdatering gällande el, elpriser 
och elprisområden.  



b) Självförsörjning

Handelskammarens chefekonom Johan Eklund gav en uppdatering i frågan om självförsörjning 
och integration. 

c) Fördjupning infrastruktursituationen

Handelskammarens stf. policychef och regionchef policy Sydost Anders Borgehed gav en 
uppdatering i frågan om infrastruktur, vilken ändrat utformning sedan ny regering tillträtt. 

d) ”Inte i min last” och 100-listan

Handelskammarens chef affärsservice Ulrika Dieroff presenterade Handelskammarens arbete mot 
narkotika som skett i samarbete med Länsstyrelsen Skåne, Polisen och Tullverket. Resultatet är en 
e-utbildning som man kan gå hos Handelskammaren. Därefter presenterades Handelskammarens 
arbete med 100-listan. 

§ 7 Arbetsgrupp för forskning och utveckling   

Per Samuelsson redovisade arbetsgruppens rapport ”Utveckling genom forskning och utveckling”, 
se bilaga 1 till protokollet. 

Gruppen har bestått av följande fullmäktigeledamöter: 
Per Samuelsson, TurE Consulting, Lund (Ordförande) 
Sophie Blomqvist, Michano AB, Karlskrona
Torbjörn Gustafsson, Micropower Group, Växjö  
Louise Östlund, Kalmar Science Park, Kalmar  
Anders Dellson, Nordic Delta Group, Lund

Fullmäktige valde att rösta enligt rapportens slutversion och godkände innehållande förslag. 

§ 8 Prioriteringar inför Handlingsplan 2024 

VD Stephan Müchler beskrev kommande aktivitet i vilken ledamöterna genom Mentimeter 
registrerar sina prioriteringar av insatsområdena i befintlig handlingsplan. Ledamöterna prioriterar 
enligt följande: 

Tillgång till effekt och lägre elpriser*
Vägar, järnvägar och digital infrastruktur*
Integration*
Kompetens: Yrkesutbildning*
Öresundsregionen*
Säkerhet*
Innovation och FoU*
Flygets framtid efter pandemin*

*Där hållbarhet är en integrerad del av respektive insatsområde. 



Vidare fick ledamöterna uppge vad som saknas i den befintliga handlingsplanen. Följande 
framkom:

Tabellen nedan anger hur många som skrivit samma sak.

Prioriteringar – för färre saker bättre 20
Förbättra genomslag i Stockholm/mer lobbyverksamhet 4
Handlingskraft 3
AI 2
Attraktion av kompetens som vill flytta till vår region. Inkl. internationell 
kompetens 

2

Infrastruktur 2
Skarpa målbilder 1
Prioritera HH-tunnel 1
Göra oss hörda 1
Hamna på prioriteringslistan för landet Sverige 1
Kompetensförsörjning utöver yrkesutbildning 1
Skånsk ambassad i Stockholm 1
Hur skapar vi regional/affärsmässig uthållighet och reciliens 1
Gas, inte bara el 1
Inkludera flyg i infrastruktur 1
Konkret påverkansplan per område 1
Elpolitiken 1
Spetsig och tydlig 1
Ännu mer resurser 1

Därefter kommenterade fullmäktigeledamöterna i så kallat “ordmoln” Handlingsplanen.  
Resultatet framgår av figuren nedan: 
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Bilaga 1: Utveckling genom forskning och utveckling
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Policyslutsatser (förslag)

Det finns framöver behov av att utveckla Sydsverige som plattform för forskning så 
att det skapas mer forskning och utveckling som kan bidra till produktiv tillväxt. 
Forskning, utveckling och innovation är breda områden och svårt för 
Handelskammaren att överblick i sin helhet. Vad gäller forskning i snävare mening 
som sker i samverkan med akademin kan Handelskammaren bidra. Vi föreslår att 
Handelskammaren verkar genom att bevaka, samverka och påverka forskningen. 

För att kunna göra det krävs också en tanke om organisering och därför landar vi i 
följande

Vad Hur Finns kapacitet

Bevaka Statistik om utvecklingen.

Nära kontakt med sydsvenska 
lärosäten. Hur ska närvaron se ut på 
sikt?

Bevaka forsknings- och 
utvecklingspolitiken. 

Resurser finns idag in 
house.
Dataanalytiker, 
chefsekonom, policygrupp 
som gemensamt har 
bevakning av frågorna. 

Samverka Kontakt med regionens forskarparker. 

Medverka i styrelser och 
näringslivsråd vid lärosäten och 
forskningsinstitut
Information och möjligen aktivt initiera 
industridoktorander.

Utveckla samverkansformer. 

Kontakt finns, men mer 
aktiva insatser kräver nya 
resurser.

Handelskammaren kan 
vara värd för 
industridoktorander inom 
ramen för projekt där 
akademi samarbetar med 
medlemsföretag

Påverka Utvärdera och utveckla hur 
forskningspolitik och utvecklingen 
påverkar 
Näringslivet
(t.ex. FoU-prop. 2023, styr- och 
resurstilldelningssystem, FoU-avdrag. 
Ny tillsatta produktivitetskommissionen 
(Dir. 2023:58))

Resurs finns i form av det 
Policyinstitutet som 
startas under 2023. Även 
här finns behov av 
resursförstärkningar. 
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Inledning: Forskning och utveckling vs forskning eller utveckling?

En första fråga är vad man ska lägga i forskning och utveckling. Ofta talar vi om 
behovet av innovation och FoU (forskning och utveckling) som viktiga mål i sig. Men 
ytterst handlar det om att skapa utveckling och förändring av tjänster och produkter 
på specifika marknader eller i det bredare samhället. Det är alltså utveckling genom 
forskning och innovation som är målet. Utvecklingen skapar i bästa fall 
produktivitetsdriven tillväxt. Kärnan i satsningar på forskning och utveckling består i 
två delar, dels framtagandet av ny kunskap, dels att denna nya kunskap kommer till 
någon form av samhällsnytta. Från näringslivsperspektiv handhar det med andra ord 
om att kunskap på något sätt omvandlas till samhällsnytta och 
kommersialiseringsbara produkter, varor och tjänster.  

Vilka forskningsområden som är mest lovande och värdeskapande utifrån detta 
perspektiv är dock långt ifrån en trivial frågeställning. Likaså kan mekanismerna för 
kunskapsspridning och kunskapsöverföring variera. Utifrån företages perspektiv kan 
det handla om att forskningsmiljöer utgör en viktig pool för kompetensförsörjning och 
kvalificerad personal men även källa till idéer liksom möjlighet att utnyttja avancerade 
forskningsanläggningar.  Kunskapsöverföring kan förmodas gå både utifrån 
forskningsmiljöer och från företag till akademin. Korsbefruktning sker med andra ord i 
båda riktningarna. Såväl grundforskning som mer tillämpad utveckling äger rum såväl 
offentligt finansierade miljöer som inom företag och näringsliv. Forskning är 
dessutom i det närmaste per definition behäftat med genuin osäkerhet. 
Sammantaget innebär det att policyutformningen kring FoU-politiken är komplicerad 
och mycket mångfacetterad. Till detta kommer ett relativt komplext system av framför 
allt offentligfinansierade aktörer som har olika former av främjaruppdrag och FoU 
finansieringsuppdrag (till exempel KK-stiftelsen, Vinnova, Tillväxtverket för att nämna 
några). 

På ett övergripande plan är det dock forskningsmässigt tämligen klarlagt att 
kunskapsinvesteringar (FoU och utbildning) är av stor betydelse för den långsiktiga 
ekonomiska utvecklingen. Inverteringar i kunskap (FoU och utbildning) och 
kunskapsöverföring (knowledge spillover) tillmäts central betydelse inom modern 
ekonomisk tillväxtteori och den vetenskapliga förståelsen för drivkrafter bakom 
produktivitetstillväxt. Men det finns inget enkelt linjärt samband mellan FoU och 
tillväxt. Det har visat sig gång på gång att regioner med god tillväxt hämtar denna 
från ökad produktivitet – och detta kan inte åstadkomma genom att fler arbetar med 
gamla verktyg eller utmaningar, utan genom att lösningar, metoder med mera 
utvecklas. 

Produktivitetskommissionen visade bland annat att 80% av tillväxten bestod av ökad 
produktivitet – vilket kräver någon form av innovation/utveckling. Detta samvarierade 
med andelen sysselsatta med högre utbildning, och med teknisk utbildning och bred 
kontaktyta mot kundmarknader (internationellt).

Innovation och utveckling kan ske med stor framgång utan att det är ett dugg kopplat 
till forskning. Nya sätt att organisera en marknad, smart applicering av väl känd 
teknik är exempel på sådant, som inte kräver forskning.
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Här pratar vi främst om den delen av detta som kan uppstå i kontaktytan mellan 
företag och universitet/högskola – ofta kopplat till mer formaliserad forskning. Det vill 
säga det finns ett samarbete som resulterar i – eller består av – forskning.

För att illustrera dels hur komplexa sambanden FoU och ekonomisk utveckling, dels 
varför det är påkallat att näringslivet bevakar hur FoU medel investeras kan vi se till 
det empiriska sambandet mellan FoU investeringar och BNP tillväxt. I figuren nedan 
visas de gångna fyrtio årens utgifter för FoU samt BNP tillväxten för OECD-länderna. 
Bilden illustrerar tydligt att det inte finns något samband mellan hur mycket som 
spenderas på FoU och den ekonomiska tillväxten. I figur 1 är sambandet och 
positionen för Sverige markerad. Sverige följer samma mönster som för övriga 
OECD-länder, med enda skillnaden att vi har generellt sett legat högt i hur mycket 
som investeras i FoU. Forskningen på området är synnerligen omfattande och bilden 
ska inte tas som intäkt för att det inte är lönsamt att investera i FoU, den ska i stället 
ses som ett belägg för varför det är viktigt att förstå och arbeta med 
transmissionsmekanismer mellan forskningen och ekonomisk utveckling. 

Figur 1. Sambandet mellan FoU och tillväxt för OECD, 1981–2022. 

Källa: OECD (2023), Handelskammarens bearbetning. 
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Andra studier som fokuserar på mer specifika forskningsområden och sådan 
forskning som bedrivs med ett syfte att vara värdeadderande, dvs sker primärt i 
företagssektorn, finner starka samband mellan tillväxt i företag och satsningar. Bilden 
nedan visar ett positivt samband mellan hur ökade satsningar i forskning och 
utveckling i högteknologiska företag korrelerar starkt positivt med tillväxt.

Figur 1 Falk (2007) R&D spending in the high-tech sector and economic growth, Research in Economics

Slutsatsen blir att det är viktigt att näringslivet engagerar sig i hur de resurser som 
sätts in för FoU kommer till användning.
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Status - Hur ser det ut i Sydsverige?

Sverige ligger i sin helhet relativt högt i olika indikatorer i fråga om investeringar i 
kunskapsuppbyggnad. Förhållandevis mycket resurser läggs på utbildning och den 
formella utbildningsnivån är relativt hög i Sverige. Samma sak gäller för såväl privata 
som 

offentliga investeringar i FoU samt satsningar på innovationer. Data ger en något 
splittrad bild av utvecklingen i Sydsverige. Enligt EU:s återkommande försök att 
rangordna 240 regioner inom Unionen placerar sig Sydsverige högt och är på topp-
tio i fråga om innovationsindikatorer. 
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Forskningsresurser i företag

Men ser man till forskningsresurser som företag och offentlig sektor lägger på 
forskning, så har Sydsverige – enligt SCB - tappat och ligger en del efter exempelvis 
Västsverige. 

I tabellerna har vi aggregerat de tre större handelskamrarnas områden för en 
jämförelse. 

Antalet personer i företag som arbetar med FoU visar en liknande bild. Här har 
Stockholmsregion tappat en del andelsmässigt, men det rör sig om fördubblingar 
sedan 2007 i samtliga regioner, med en tydlig knuff för Västsverige 2017.

Trots minskande utgifter så ökar antalet forskare i Sydsverige.

I det privata näringslivet påverkad Skåne mycket av att Lund tappade två 
forskningsintensiva verksamheter (Ericsson, Astra Zeneca) som lämnade under 
finanskrisen. Men regionen verkar nu att hunnit i kapp efter många år med lägre FoU 
driven produktivitet.

Företagssektorrn, utgifter FoU

2007 2009 2011 2013 2015 2017 2019 2021 ∆ ∆%

Riket 78 235 80 397 82 065 85 788 95 575 110 846 122 612 131 539 53 304 68%

Västsvenska  Handelskammaren 17 231 18 932 19 462 18 767 23 365 34 777 40 920 44 532 27 301 158%

Sydsvenska  Handelskammaren 17 030 16 596 16 678 14 754 13 781 15 795 17 464 16 668 -362 -2%

Stockholm Handelskammare (ink Uppsa la) 29 105 28 191 30 570 35 580 40 210 41 961 41 212 47 150 18 045 62%

2007 2009 2011 2013 2015 2017 2019 2021 ∆%-enheter

Riket 100% 100% 100% 100% 100% 100% 100% 100%

Västsvenska  Handelskammaren 22% 24% 24% 22% 24% 31% 33% 34% 12%

Sydsvenska  Handelskammaren 22% 21% 20% 17% 14% 14% 14% 13% -22%

Stockholm Handelskammare (ink Uppsa la) 37% 35% 37% 41% 42% 38% 34% 36% -1%

Forskare, produktutvecklare eller motsvarande (Företagssektorn )
2007 2009 2011 2013 2015 2017 2019 2021 ∆ ∆%

Riket 28 796 29 401 29 311 42 582 45 049 51 032 55 476 63 100 34 304 119%
Sydsvenska Handelskammaren 5 222 4 457 3 633 7 550 7 626 6 776 9 606 10 542 5 320 102%
Stockholm Handelskammare (ink Uppsala) 11 215 10 759 10 179 16 057 16 929 19 919 19 491 22 344 11 129 99%
Västsvenska Handelskammaren 6 761 7 470 8 874 9 857 10 182 15 355 16 253 19 271 12 510 185%

Riket 100% 100% 100% 100% 100% 100% 100% 100%
Sydsvenska Handelskammaren 18,1% 15,2% 12,4% 17,7% 16,9% 13,3% 17,3% 16,7% -1,4%
Stockholm Handelskammare (ink Uppsala) 38,9% 36,6% 34,7% 37,7% 37,6% 39,0% 35,1% 35,4% -3,5%
Västsvenska Handelskammaren 23,5% 25,4% 30,3% 23,1% 22,6% 30,1% 29,3% 30,5% 7,1%

avser heltidsekvivalenter, SCB
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Forskning i Högskolesektorn och statlig sektor

Utvecklingen bland högskolor och universitet är mer statisk, och mer positiv för 
Sydsverige. Det är svårt att se någon relation till utvecklingen i företagssektorn.

Även statliga myndigheter bedriver forskning och detta summerar till drygt 3 miljarder 
kr, varav över 50% spenderas i Stockholm. Belopp och relationer inom landet är i 
stort sett oförändrade sedan 2007.

Men i det större omlandet med Öresund och Fehmarn-regionen sker det enormt stora 
satsningar på en liten sammanhållen region. ESS/Max IV innebär goda möjligheter i 
den kontexten.

Totala utgifter för egen FoU-verksamhet efter region, sektor och vartannat år
Universitets- och högskolesektorn

2007 2009 2011 2013 2015 2017 2019 2021 ∆ ∆%
Riket 23 535 27 936 31 246 33 853 36 631 38 782 40 491 42 963 19 428 83%
Västsvenska  Handelskammaren 3 868 4 758 5 409 5 741 6 170 6 680 6 749 7 303 3 435 89%
Sydsvenska  Handelskammaren 4 071 4 788 5 269 5 966 6 354 6 786 7 243 7 918 3 847 94%
Stockholm Handelskammare (ink Uppsa la) 10 854 12 600 14 118 15 445 16 866 17 898 18 571 19 054 8 200 76%

Riket 100% 100% 100% 100% 100% 100% 100% 100% ∆%-enheter
Västsvenska  Handelskammaren 16% 17% 17% 17% 17% 17% 17% 17% 1%
Sydsvenska  Handelskammaren 17% 17% 17% 18% 17% 17% 18% 18% 1%
Stockholm Handelskammare (ink Uppsa la) 46% 45% 45% 46% 46% 46% 46% 44% -2%
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Vilken roll har Sydsvenska Handelskammaren? 

Handelskammaren har historiskt arbetat med utvecklingsfrågor genom att bistå med 
att starta institutioner. Längre bakåt i tiden har det handlat om LTH och senare Ideon 
i Lund. Handelskammaren har aktivt medverkat till att Linnéuniversitet kommit i gång. 
På senare år har vi haft samverkan med de forskarparker som finns i Sydsverige.

Idag finns många miljöer och Handelskammarens roll kan bättre beskrivas med att 
det finns tre områden/rubriker för arbetet framöver.

• Bevaka, 
• samverka och 
• påverka.

1) Bevaka – beskriva och förstå status och möjligheter

En viktig fråga är att följa det sydsvenska näringslivets konkurrenskraft i termer av 
innovation och förnyelsekraft. Det handlar om att ha kunskaper om aspekter där det 
kan finnas behov av förändring och att förstå regionens status och möjligheter.
Bevakning: 

Handelskammaren kan bevaka valda delar av den nationella forsknings- och 
innovations politiken. Det inkluderar till exempel den kommande forsknings- och 
innovationspropositionen. Denna bevakning inkluderar även den nationella 
styrningen av landets lärosäten, samt det som brukar kalls styr- och 
resurstilldelningen. Utgångspunkten för denna bevakning är att näringslivet upplever 
att akademin och näringslivet många gånger har svårt att hitta varandra. Del av 
problemen som näringslivet upplever är sannolikt kopplad till dels en stark 
processtyrning inom akademin samt ett meriteringssystem som inte tillräckligt starkt 
premierar samverkan och näringslivsrelevans. Analyser och policyutvecklingen inom 
detta område bevakas aktivt. 

Forskningsfinansiering

Regeringen har under april 2023 efterfrågat underlag i form av analyser från 
forskningsfinansiärerna (Forte, Formas, Rymdstyrelsen, Energimyndigheten, Vinnova 
och Vetenskapsrådet) som kan bidra till regeringens forsknings- och 
innovationspolitisk. Den uttalade ambitionen är starkt konkurrenskraft. Regeringen 
kommer även bereda universitet och högskolor, samt till myndigheter, organisationer 
och företag möjlighet att ge förslag och synpunkter. Uppdragen ska redovisas senast 
den 31 oktober 2023 (Regeringen, 2023).

Den regionala närvaron av lärosäten på längre sikt

Handelskammaren bevakar även den nationella högskolepolitiken utifrån ett regionalt 
perspektiv. Frågan om hur många, och var lärosäten ska vara lokaliserad, samt hur 
omfattande forskningen ska vara är långt ifrån given. Inom handelskammarens 
upptagningsområde finns flera lärosäten (Malmö Universitet, Lund Universitet, 
Kristianstad Högskola, Blekinge Tekniska Högskola, Halmstad Högskola, Linné 
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Universitetet) och i flera fall finns det campus i flera orter (tex. BTH campus 
Karlshamn, Lund Universitet campus Helsingborg, Linné Universitetet utbildning i 
Ljungby). Behovet och förutsättningarna att bedriva forskning respektive utbildning 
skiljer sig åt regionalt. Hur den långsiktiga strukturen ska se ut i fråga om antal 
lärosäten, campuslokalisering samt omfattningen och fördelningen av forskning 
respektive utbildning bedöms vara en fråga som bör bevakas. 

Handelskammaren bör däremot inte engagera sig i högskolornas inre organisering 
eftersom detta är svårt att påverka och styrs av anslagsbudgeter. Samverkan och 
påverkan kan på längre sikt forma högskolorna som i olika grad styr interna medel 
efter möjligheterna till samverkan. (Det engagemang som sker i universitets- och 
högskolestyrelser sker på individuella mandat). Andra exempel på vad 
Handelskammaren kan bevaka är följande. 

• Statistik över regionens FoU resurser och output
• Forsknings- och innovationspropositioner från regeringen som blir lagar 

och regeringsinitiativ. Bland annat finns en pågående utredning om statlig 
forskningsfinansiering.

• Hur universitet/högskolor arbetar med tredje uppgiften, det vill säga kravet 
på samverkan med det omgivande samhället och inte minst företag.

• Kartläggning av potential – t ex en bibliometrisk studie av hur högskolorna 
samverkar i takt med att geografiskt näraliggande samarbeten tycks öka i 
omfattning.

• Bred diskussion kring kunskapsuppbyggnad (FoU) och överföring och 
nyttiggörande av kunskapen.  

• Forskningsfinansiering; Effektutvärdering av statens forsknings- och 
innovations myndigheter (Vinnova, Tillväxtverket) som har store resurser i 
relation till Science Parks och inkubatorer - är detta adekvat finansierat 
idag?

Figur 2. karta från European Innovation scorecard
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2) Samverkan – göra utveckling möjlig i regionen.

Samverkan mellan företag och forskning är ett klassiskt problem. Ofta är målbilderna 
olika – företaget vill nå fram till en applikation som kan skapa (helst unik) affärsnytta, 
forskaren vill generalisera och publicera. Det ger inget meritvärde akademiskt att ha 
bidragit till värdeskapande innovation i ett företag. Företaget har svårt att finansiera 
mer generell forskning eftersom man måste styra mot bolagets affärsuppdrag.

Detta gör inte samverkan omöjlig, men det finns exempel på att samverkan inte kan 
genomföras eller lyckas genom detta.

Samverkan från högskola/universitetens perspektiv

Universitet och högskolor har i många år haft uppdrag att samverka med samhället. 
Detta har kallats den tredje uppgiften (utbildning och forskning är de två första). 

Högskolelagen ställer tydligare ska-krav på att universitet och högskolor samarbetar 
med det omgivande samhället. Detta öppnar nya möjligheter för näringslivet att ställa 
krav på forskningsrelevans och tillämpning. 

Kapitlet 2§ i högskolelagen som uttrycker högskolornas samverkansuppgift. 

• Den tidigare formulering lyder: ”I högskolornas uppgift ska det ingå att 
samverka med det omgivande samhället och informera om sin 
verksamhet samt verka för att forskningsresultat tillkomna vid höghögskolan 
kommer till nytta”. 

• Den nya texten lyder: ”I högskolornas uppgift ska det ingå att samverka med 
det omgivande samhället för ömsesidigt utbyte och verka för att den kunskap 
och kompetens som finns vid högskolan kommer samhället till nytta”.

I den underliggande forsknings- och innovationspropositionen skrivs 
även: ”Möjligheten till ett framtida nyttiggörande av resultat ska beaktas redan när 
forskning och utbildning vid högskolan organiseras” (SOU 2020:59, s.42).  

Universitetsvärlden arbetar nu med att finna former för att leverera detta. det finns 
inga särskilda medel i deras anslag för detta.

Vår bedömning är att detta kan öppna för tydligare möjligheter att påverka 
relevansen i forskningen som bedrivs vid sydsvenska lärosäten. 

Samverkan från företagens perspektiv.

De större företagen har ofta egna system för samverkan och ibland som strategi att 
samlokalisera och samverka med universitet, kanske främst inom medicin och teknik. 
De allra minsta har svårt att komma åt denna typ av samverkan, men kan ibland 
medverka genom forskarparkerna. De medelstora hamnar dock ofta emellan – för 
små för tung egen samverkan, men för stora för att medverka i start-up ekologin.
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I Växjö finns exempel på hur medelstora företag skapat gemensam förändring vad 
gäller en relaterad fråga, nämligen utbildning. Där bildade bolagen EPIC som en 
gemensam organisation för bättre utbyte med utbildningen. Men sådana satsningar 
är inte vanlig.

Hur ska man samverka?

En annan dimension är på vilken nivå som samverkan ska ske. Ett sätt att formulera 
detta är att följa forskarens karriär. Denna startar med en forskar-utbildning 
(doktorand) som leder till en examen (doktor/licentiat). Därefter finns olika tjänster i 
akademin – post-doc är det första jobbet efter examen, men sedan docent, assistant 
professor och professor.

Till det finns att under en karriär kan forskaren formulera olika forskningsfrågor som 
blir studier av olika format. Ofta finansieras detta externt med forskningsanslag där 
målet är en publicering av nya rön. Ofta sker detta från särskilda forskningsstiftelser – 
både statliga och privata, svenska och internationella. Ett företag kan komma in på 
olika sätt och finansiera allt från enstaka doktorander, forskningsprojekt till hela 
professurer.

En vanlig modell idag är att arbeta med doktorander. För detta finns nämligen en 
färdig samverkansform som kallas industri-doktorand. Här anställs en (oftast yngre) 
forskare och arbetar både med uppdrag i företaget och med en akademisk 
avhandling. Detta har fördelar eftersom detta skapar kontakter tidigt i karriären med 
akademiskt intresserade personer och därför kan ge långsiktigt engagemang. 
Samtidigt är doktorandprogram väldigt viktiga strategiskt för högskolorna som 
strukturellt har brist på återväxt av akademiska personal.

Information om detta är dock inte väl spridd i näringslivet.

En möjlighet är därför att Handelskammaren bistår medelstora företag och högskolor 
med att åstadkomma en pipeline eller hela forskarskolor med industridoktorander. 
Det kan ske genom informationsgivning eller mer aktivitet genom att initiera 
samarbeten.

Till det kommer de nuvarande forskarparkernas verksamhet.

• Samverkan med regionens science parks och lärosäten
• Information om hur företag kan samverka med lärosäten
• Aktivt arbete med att skapa samverkan riktat till mellanstora bolag

3) Påverka – skapa starkare innovation och utveckling i Sydsverige.

Utifrån samverkan, som innebär att det skapas input från den operativa vardagen, 
och bevakning som har mer karaktär av research, så kan Handelskammaren få en 
bild av potential och möjlighet att påverka. På nationellt plan kan Handelskammaren 
påverka den ramvillkoren för företagens FoU verksamhet samt den resurstilldelning 
samt de styrstrukturer som kringgärdar svenska universitet och forskningsmiljöer.  
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Det kan handla om inspel i den forsknings- och innovationspolitiska debatten, 
exempelvis kring sådant som Dir. 2022:85 ”En effektiv organisation för statlig 
forskningsfinansiering” och Uppföljning av ”Styr och resurstilldelningsutredningen” 
(SOU 2019:6). Det kan även handla om tex. skattefrågor som har betydelse för 
näringslivets förmåga att investera i FoU. Handelskammaren bör även aktivt bevaka 
och potentiellt påverka den nytillsatta produktivitetskommissionen (Dir. 2023:58). 

En möjlighet är påverkan i riktning mot högre relevans i FoU vid lärosäten i 
bemärkelsen att arbetet adresserar frågor av betydelse för företag och 
näringsliv. Idag är utvecklingen antingen väldigt bred och har långt till applikation 
eller väldigt styrd i form av riktade FoU medel. 

Frågor är exempelvis 

• hur kan mer applicerad forskning kan få plats? 
• Kan det utvecklas möjlighet för samverkan att bli meriterande för forskare?
• Hur företag är representerade inom akademins arbete?
• Hur kan näringslivs och samhällsrelevansen ökas i den forskning som 

bedrivs? 

På regional och lokal nivå kan handelskammaren vara med och påverka genom 
engagemang i exempelvis universitetsstyrelser, näringslivsråd eller motsvarande. 

Övrigt

Till detta kommer kommunikativa aspekter, som till exempel hur vi kommunicerar och 
interagerar med medlemsföretag – i möten, nätverk, medlemstidning med mera.

Vad ska vi inte göra?

FoU investeringar och policy innefattar mycket breda frågeställningar, vitt skilda 
forskningsområden och policyinstrumenten i form av lagstiftning, kartan över 
institutioner och aktörer är komplex. Handelskammaren kan bara bevaka, påverka 
och samverka inom valda delar. De frågor som hanteras inom ramen för 
”innovationspolitiken” med alla dess aktörer bevakas inte aktivt (detta omfattar till 
exempel Vinnovas och Tillväxtverkets olika uppdrag). Den forskning som sker inom 
ramen för exempelvis RISE bevakas inte heller aktivt. Handelskammaren bevakar 
inte heller det arbete som sker, eller bör ske, i fråga om utvärdering av offentliga 
FoU-utgifter. Frågan om fördelningen mellan direkt anslagsfinansiering och 
finansiering som kanaliseras genom olika exempelvis olika forskningsråd bevakas 
inte heller aktivt i dagsläget. Utvärderingsfrågor bör dock på sikt var ett område som 
både bevakas och påverkas. 
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Arbetet i gruppen

Gruppen
Per Samuelsson, TurE Consulting, Lund (Ordförande)
Sophie Blomqvist, Michano AB, Karlskrona 
Torbjörn Gustafsson, Micropower Group, Växjö 
Louise Östlund, Kalmar Science Park, Kalmar 
Anders Dellson, Nordic Delta Group, Lund 

Från Handelskammaren
Per Tryding, vice VD och Policychef
Anders Borgehed, Regionchef Policy sydost och stf. Policychef 
Johan Eklund, Chefekonom
Herman Johansson, Praktikant policy

Sammanträden på teams/live



Bilaga 2: Mentometeromröstning i aktuella frågor
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Medlemsföretagens avgift till Handelskammaren består av två komponenter;

• en medlemsavgift som beslutas av fullmäktige och 
• en serviceersättning som beslutas av Handelskammarens Service AB:s styrelse.

Basavgiften, som betalas av företag med upp till tio medarbetare inom Handelskammarens 
område, uppgår år 2023 till 4.250 kr/år (inkl. 700 kr i medlemsavgift). 

Under de senaste åren har serviceersättningen, som baseras på antalet anställda, årligen 
succesivt justerats att utöver basavgiften vara 95 kr per anställd (utöver de tio som ingår i 
basavgiften). Denna avgift föreslås för 2024 bli 100 kr per anställd. Det vill säga att 
medlemsföretag med fler än tio anställda per anställd betalar 100 kr/anställd därutöver.

Förslaget är att inför 2024 justera medlemsavgiften från 700 till 800 kronor.  

Med föreslagna förändringar i serviceavgiften blir basavgiften 4.550 kr (inkl. 800 kr i 
medlemsavgift.
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Handlingsplan 2024



Visionen och förslaget till Handlingsplan 2024

På Höstmötet 2020 antog Handelskammarens fullmäktige en vision om hur regionen bör utvecklas 
till 2025. Agenda 2030, Basinfrastruktur, Digitalisering, Internationalisering, Kompetens och 
Innovation, Regionalt anpassad politik och Säkerhet pekades ut som prioriterade områden. 
Utifrån visionen skapas en årlig Handlingsplan som beslutas på Handelskammarens 
Höstmöte. Handlingsplanen för 2024 presenteras i detta dokument. 
Vilka frågor som finns med i Handlingsplanen påverkas exempelvis av hur politiken hanterar frågor 
och omvärlden. Till exempel:

• Infrastruktur för väg och järnväg planeras i Sverige genom tolvårsplaner som omprövas var fjärde år. Mellan 
dessa beslutstillfällen är frågorna svårare att påverka. 2024 inleds arbetet med en ny tolvårsplan.

• Förändringsarbete med frågorna i Vision 2025 kan också ske på olika sätt. Ibland är traditionell påverkan med 
analys, media och politikerkontakt effektivt (exempelvis effekttillgång). I andra frågor kan mer operativt arbete 
skapa resultat, som inom yrkesutbildning.

I Handlingsplan 2024 föreslås insatser inom följande ämnen: Kompetens för konkurrenskraft, Grön 
omställning och effekttillgång, Infrastruktur för tillväxt, Säkerhet i företag och samhälle samt 
Sydsveriges omvärld.
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Vision 2020-2025



Hållbarhet är en strategisk och självklar fråga för näringslivet. Därför 
är det integrerat i Handlingsplanens samtliga områden. 

Företag har insett både riskerna och möjligheterna som världen står 
inför och anammar hållbarhet och den långsiktighet som det 
innefattar. För att säkerställa hållbara affärsmodeller, uppfylla nya 
lagkrav och regelverk samt skapa förtroende och ”license to operate” 
behövs rätt förutsättningar för framgång. 

Näringslivet leder denna utveckling framåt genom innovation och 
framtidsorientering. Handelskammaren vill lyfta de förutsättningar 
som näringslivet behöver för att bidra till den långsiktiga tillväxten. 

Handelskammaren driver ett Hållbarhetsnätverk som samlas till 
utbildning och erfarenhetsutbyte kring olika områden inom hållbarhet.

Hållbarhet en röd tråd i handlingsplanen

Vi förankrar vårt policyarbete hos våra 
medlemmar och deras utmaningar för att bidra 
till den långsiktiga tillväxten genom till exempel:
 
• Tillgången till effekt i form av el är 

avgörande för industrins möjligheter till grön 
omställning.

• Infrastruktur skapar inte bara förutsättningar 
för grön omställning men behövs också för 
att säkerställa kompetensförsörjning i 
integrerade arbetsmarknadsregioner.
 

• Internationalisering ger näringslivet 
möjligheter att vara konkurrenskraftiga på 
världsmarknaden. Svenska bolag bidrar 
med stor klimatnytta globalt genom export 
av klimatsmarta lösningar. 



Kompetens för konkurrenskraft 

Utbildning
• Arbeta för att öka kännedomen om yrkeshögskolan och dess möjligheter.
• Genomföra och kommunicera gymnasial yrkesutbildning/lärlingsutbildning efter 

grundarbete gjort 2022-2023. 
• Samverka med andra svenska handelskamrar, myndigheter och företag kring att utveckla 

gymnasial lärlingsutbildning.
• Ta över huvudansvaret för att hålla igång nationell information kring lärling.
• Verka för ökat företagsinflytande över yrkesutbildningens innehåll och elever.
• Engagera företag i utbildningsprocesser.
• Arbeta med 100-listan som verktyg för mer jämställda styrelser.

Innovation, forskning och utveckling 
• Delta i förutsättningslös utvärdering av potentiell sammanslagning av BTH och 

Linnéuniversitetet. 
• Arbeta för stärkt näringslivsinflytande över användandet av offentliga FoU-medel. 
• Engagemang i lärosäten samt science parks.

 
Bryta utanförskap, minska arbetslöshet och högre självförsörjningsgrad
• Verka för fler vägar till ökad självförsörjning och bättre integration.
• Kompetensförsörjning genom minskat utanförskap. 

Bara två länder - Spanien och Grekland - har 
högre arbetslöshet än Sverige (15-74 år). Sverige 
har 7,6% och snittet i EU är 5,9%. Viktiga 
jämförelseländer som Danmark (4,4%) och 
Tyskland (3%) ligger på mycket bättre nivåer 
(Eurostat).

2005 rapporterade 30% av svenska företag brist 
på gymnasieutbildad yrkeskompetens. Sedan 
dess har bristen ökat successivt med undantag för 
finanskrisen och pandemi-åren. Nu uppger 60% 
att det finns brist (SCB).

av svenska företag ser brist 
på yrkeskompetens

#3 Arbetslösheten nästan 

högst i Europa

60%



Grön omställning och effekttillgång

Sydsverige har sämst 
tillgång till el (effekt) i 
hela Europa
Europeiska byrån för energi (ENTSO-E) publicerade 
en rapport inför vintern 2022/23 som visade att 
Sydsverige saknade 1,1 GW i effekt. Detta är 
outstanding sämst i Europa och bakgrunden till att 
planerad bortkoppling förbereddes.

• Verka för ökad beredskap för effektbrist. I dag drabbas företag av planerad bortkoppling på 
grund av brister i elnät och tillgång till effekt från el.

• Agera för att elområde 4 försvinner. Den reform Handelskammaren efterlyst kommer under 
2024. Målet är att avskaffa dagens elområde 4 och på sikt ta bort elområden helt.

• Verka för ökad effekt och starkare elnät i regionen. Handelskammaren deltar i Skånes 
effektkommission, Kraftkommissionen Blekinge och motsvarande initiativ i övriga län.

• Stärka berättelsen om att grön omställning sker här och nu och hur vi tar bort hindren för 
omställningen. Det pågår mycket arbete med grön omställning i det sydsvenska näringslivet, 
men bristen på effekt gör att det försenas och att vi riskerar att tappa investeringar. Detta 
sker genom analyser och PR-arbete.

Stark grön omställning 
men effektbristen 
står i vägen
En rad företag rapporterar att de genomför investering
ar för att öka produktionen och behöver tillgång till 
el. Men detta får lite genomslag. Samtidigt är effekt-
läget en spärr. Företag får besked att investeringar 
inte kan ske före 2030.



Infrastruktur för tillväxt

Vägar och järnvägar

• Inleda arbetet inför nästa nationella transportinfrastrukturplan 2026-2037. 

• Arbeta fram ett gemensamt sydsvenskt infrastrukturpaket med Regionsamverkan 
Sydsverige med politisk uppslutning.

• Analysera Sveriges finansieringsmöjligheter och villkor för infrastruktur.

• Verka för att Öresundsbrons och Svedabs överskott investeras i regionens infrastruktur.

• För specifika infrastrukturobjekt, se Bilaga 1. Dessa uppdateras i samband med ny 
planomgång. 

Flyg- och sjöfartsinfrastruktur

• Bidra till ökad insikt om att flyginfrastruktur behövs och bidrar till svensk tillväxt.

• Verka för att svenska företag har tillgång till Copenhagen Airport och att den svenska 
flygplatsstrukturen bibehåller god tillgänglighet.

• Verka för utvecklingen av hållbart flyg (biobränslen, el-flyg mm.)

• Verka för investeringar i de sydsvenska hamnarna.

Digital infrastruktur

• Förnyad kartläggning av Sydsveriges status gällande mobiltäckning, 
bredbandsutbyggnad och uppkoppling.

Handelskammarens analyser visar att nästan 80 
procent av pengarna  på infrastruktur läggs i Stockholm 
och Västra Götaland. Resten får övriga län dela på. 

Exportföretag behöver tillgång till flyg för att nå 
affärspartners och säkra beställningar. CPH är den 
flygplats i Norden med flest direkta internationella 
rutter. 

4 av 5 kronor stannar i 
Stockholm och Göteborg

66% av all luftfrakt från Sydsverige 
går via Copenhagen Airport



Säkerhet i företag och samhälle

Förändrat säkerhetsläge 
kräver ny omvärldsanalys 
och nya strukturer
Svenskt säkerhetsläge har snabbt förändrats på flera nivåer 
och det finns en hotbild från såväl organiserad brottslighet och 
gängkriminalitet till främmande makt som ägnar sig åt 
påverkansoperationer, sabotage och stöld av immateriella 
tillgångar. 

Som en konsekvens står vi inför en NATO-anslutning med 
betydande konsekvenser, skärpt lagstiftning på flera centrala 
områden och en återuppbyggnad av totalförsvaret.

Detta medför ett markerat behov av att stärka säkerhetsarbetet 
inom näringslivet på samtliga nivåer, men medför även nya 
och förändrade affärsmöjligheter.

• Genomföra omvärldsanalys och identifiera Handelskammarens 
ansvar i säkerhetsarbetet. 

• Samla säkerhetsskyddsansvariga hos våra medlemsföretag. 
• Bevaka ny lagstiftning på området.
• Agera informationskälla och kunskapsnod för medlemsföretag i 

frågor rörande säkerhetsarbete.
• Sprida näringslivsrelevant information om säkerhetsläget. 
• Fortsätta samarbetet om initiativet Inte i min last! 
• Bekämpa kriminalitet och dess påverkan på näringslivet.



Sydsveriges omvärld

Fehmarnbältförbindelsen innebär stora möjligheter för 
Sydsverige. Analyser framtagna av Handelskammarens visar 
att Malmös omland expanderar till 12,8 miljoner personer 
inom fyra timmars bilfärd mot dagens 9,5 miljoner. 

Så mycket skulle det kosta att avskaffa Schengen, enligt tyska 
Bertelsmann-fonden. ID-kontrollerna under 2015 och 2016 
innebar tapp på 1,5 miljarder kronor vid Öresund. Dagens 
gränskontroller innebär att tågtiderna är förlängda över 
Öresund och utgör det största hindret för en utökad gods- och 
regionaltrafik på Öresundsbron.

• Agera informationskälla för Fehmarnbältförbindelsens påverkan på 
Sydsverige med fortsatt analys om effekten på näringslivet. 

• En Dansk-Svensk Handelskammare har skapats tillsammans med danskt 
näringsliv och blir aktiv med följande insatser mot gränshinder: 

• Avskaffade gränskontroller (och eventuella ID-kontroller)

• Reformerat skatteavtal (Öresundsavtalet och Nordiska skatteavtalet)

• Infrastruktursatsningar på båda sidor som tar höjd för ökad gods- och 
persontrafik

• Bevaka och verka för att Schengenområdet (fri rörlighet inom EU) 
utvecklas och håller transport och rörlighet öppna, bland annat genom 
Eurochambres. 

• Verka för frihandel och att de fyra friheterna på den inre marknaden 
efterlevs. Motverka nya handelshinder även kallade ”non-tariff barriers” 
såsom krav på märkning och typgodkännande. 

• Arrangera den årliga konferensen ”Tulldagen”, där viktiga handelspolitiska 
händelser och lagändringar gällande internationell handel 
uppmärksammas. 

12,8 miljoner människor 
nås 2029

500 till 1500
miljarder euro



Exempel på strategiska och operativa insatser

Kompetensförsörjning
• Yh-utbildning för spelprogrammerare i 

Malmö

• Samverkan med företag i 
Markaryd/Ljungby för att skapa 
lärlingsutbildning med bla. Nibe och 
Ljungby Maskin

• Samverkan med läkemedelsbolag för att 
skapa yrkesutbildning specifikt för Life 
Science

• Rapporter om jämställdhet i Sveriges 
bolagsstyrelser

• Smart Start erbjuder högskolestudenter i 
Sydost en traineeutbildning inom olika 
kompetensområden på företag och 
organisationer runtom i region Sydost. 
Linnéuniversitetet och BTH är 
samarbetspartners.

Effekt-tillgång
• Kampanj för att återstarta 

Öresundsverket

• Möte med regeringen om 
hantering av sydsvensk effektbrist 
(bortkoppling)

• Analysarbete, debatt och möten med 
energimyndigheter och regering om 
flödesmodeller i elnäten som ökar 
sydsvenska företags priser

• Medverkan i sydsvenska 
effektkommissioner

Infrastruktur
• Påverkansarbete för att 
avlägsna gränskontroller genom 
debattartiklar, ministermöten och 
begäran om rättsprövning till Högsta 
förvaltningsdomstolen

• Remissarbete samt deltagande i 
referensgrupper kring 
regeringsuppdrag Södra stambanan och 
Öresundsförbindelser

• Samverkan med företag för att underlätta 
pendling (ny Markarydsbuss som Nibe 
sponsrar)

• Förberedelser och analys inför 
kommande tolvårsplan genom rapporter 
och medial debatt



Bilaga 1
Handelskammarens prioriterade infrastrukturobjekt i 
nationell plan 2022-2033

Halland
• Ökad kapacitet på Västkustbanan.
• Ny uppställningsbangård på Halmstad C.
• Rv 26 är en viktig förbindelse som behöver förstärkas.
• Säkerställa dubbelspårsutbyggnad på hela Västkustbanan 

(Helsingborg-Maria).
• Uppföljning av ÅVS väg 153 och 154 till och förbi Ullared.

Nya stambanor
• Ny samt utbyggd stambana i södra Sverige.
• Att de nya stambanorna som är nödvändiga bör lånefinansieras.

Skåne
• Ny stambana Lund C-Hässleholm kommer skapa fler, snabbare och 

mer punktliga tågförbindelser i hela Sverige.
• Dubbelspår Ängelholm-Maria-Helsingborg C öppnar för mer kapacitet 

och snabbare trafik längs västkusten.
• Dubbelspår Hässleholm-Kristianstad är idag ett av de mest trafikerade 

enkelspåren i Sverige.

• Ökad kapacitet Malmö-Ystad kan få in Ystad i pendlingsomlandet i 
regionen bättre.

• Beredskap för att ytterligare öka satsningarna på väg E6 behövs, och 
det förstärks i scenarier där ny stambana inte förverkligas i tid.

• Kassaflödet från Öresundsbron bör användas för att bidra till att betala 
regionens infrastruktur.

• Nya fasta förbindelser över Öresund: Helsingborg-Helsingör och 
Öresundsmetro. 

Sydost (Blekinge, Kalmar län och Kronoberg)
• Att Sydostlänken genomförs enligt fastställd tidsplan och de satsningar 

som bygger samman arbetsmarknaderna i sydost prioriteras
• Satsningar på Kust-till-Kustbanan kan få Växjö och Kalmar/Karlskrona 

att växa samman.
• Satsningar på Blekinge kustbana kan generera att Blekinge växer 

samman och ger tillgång till stambanorna.
• Satsningar på Stångådalsbanan och Tjustbanan skapar 

arbetsmarknadsförstoring i Kalmar län.
• Inkludera väg E22 genom Mönsterås i planen.




